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1. De gemeenten van 10 000—25 000 inwoners blijken 
willekeurig te zijn verdeeld over lijst A (gemeentepolitie) en 
lijst B (Rijkspolitie). Is het daarom niet nodig, dat alsnog, 
rekening houdende met de structuur der gemeenten, wordt na-
gegaan, welke gemeenten van lijst B naar lijst A behoren te 
worden overgebracht? 

Ook zijn er burgemeesters van enkele grote plattelandsge-
meenten, waar op het ogenblik Rijkspolitie is, die geen prijs 
stellen op opneming van hun gemeente in lijst A. 

Is een onderzoek naar de mening der gemeentebesturen van 
de in lijst A opgenomen gemeenten ingesteld? 

De commissie van voorbereiding voor het onderhavige wets-
ontwerp heeft de eer de Kamer als volgt te rapporteren be-
treffende het mondeling overleg, dat zij op vrijdag 9 december 
1955 met de Ministers van Justitie en van Binnenlandse Zaken 
— vergezeld van enige ambtenaren — heeft gehad over dit 
ontwerp. 

De commissie had als leidraad voor dit overleg een aantal 
vraagpunten opgesteld, zoals hieronder vermeld. 

Ter inleiding op zijn antwoord verklaarde de Minister van 
Binnenlandse Zaken, dat in 1945 als gemeenten met gemeente-
politie waren aangewezen: 

a. grote gemeenten; 
b. kleine gemeenten van 20—40 000 inwoners met een 

duidelijk stedelijk karakter; 
c. de plattelandsgemeenten met minder dan 40 000 in-

woners, waar ordeverstoring meer dan elders te duchten was, 
zodat aldaar de greep van de burgemeester op de politie zou 
worden versterkt; 

d. kleinere gemeenten, die te zamen met gemeenten met ge-
meentepolitie een zekere eenheid op politiegebied zouden kun-
nen vormen, b.v. Haren bij Groningen, Vught bij den Bosch, 
Maartensdijk en Jutphaas bij Utrecht. 

In 1947 is de groep gemeenten met gemeentepolitie uitge-
breid met: 

e. de z.g. „zwevende gemeenten", welke tijdens de bezetting 
gemeentepolitie hadden behouden en in 1947 nog niet in de 
Rijkspolitie waren geïntegreerd; 

ƒ. enige andere gemeenten, als bedoeld onder d. (Zaan-
gemcenten); 

g. een aantal andere gemeenten, waar opportuniteitsredenen 
tot gemeentepolitie deden besluiten. 

In het oorspronkelijke wetsontwerp was uitgegaan van de 
status quo, zoals die sedert 1945 was gegroeid. Daarom werd 
in dat ontwerp een objectieve maatstaf niet gegeven. 

Op aandrang van de Kamer is deze objectieve maatstaf thans 
verwezenlijkt ten aanzien van de gemeenten met minder dan 
10 000 en met meer dan 25 000 inwoners. Bij de gemeenten 
van de tussenliggende groep is voorgesteld bij de wet te be-
palen, waar gemeente- en waar rijkspolitie zou blijven of 
komen. 

Gekozen is aldus een maatstaf, gelegen in het inwonertal. 
Op zich zelf zouden ook andere criteria denkbaar zijn, zoals 
de structuur der gemeenten, het al of niet stedelijke karakter 
daarvan, de mate van industrialisatie. Dergelijke criteria geven 
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2. Gevraagd werd, of het niet mogelijk zou zijn als maat-
regel van overgangsrecht in die gemeenten, die minder dan 
10 000 zielen tellen, doch welke thans gemeentepolitie hebben, 
de bestaande toestand ter wille van de continuïteit te hand-
haven. 

echter in de praktijk geen houvast. Bovendien staat buiten 
twijfel, dat een politiekorps in een gemeente met minder dan 
10 000 inwoners in geen enkel geval de voor een goede organi-
satie noodzakelijke minimumsterkte haalt. Anderzijds staat ook 
vast, dat in gemeenten met meer dan 25 000 inwoners in alle 
gevallen een goed korps kan worden opgebouwd. 

In hoeverre het verantwoord is in de gemeenten met een 
inwonertal tussen 25 000 en 10 000 gemeentepolitie te laten 
bestaan, valt minder naar objectieve maatstaven te beoordelen. 
Bij de keuze, welke in het gewijzigd wetsontwerp in dit op-
zicht is gemaakt, is dan ook gestreefd naar handhaving van de 
status quo. Daarbij leek het nog verantwoord om bij wege van 
overgangsmaatregel gemeentepolitie te doen bestaan ook in die 
gemeenten met een inwonertal van meer dan 20 000, waar 
momenteel nog rijkspolitie is. Omdat te voorzien valt, dat in de 
toekomst nog hogere eisen moeten worden gesteld aan de spe-
cialisatie, aan welke eisen slechts kan worden voldaan binnen 
een korps, dat een behoorlijke omvang heeft, moet dit voorstel 
echter een overgangsregeling blijven. 

Het was de Minister bekend, dat er een gemeente is, opge-
nomen in lijst A, waarvan de burgemeester heeft verklaard 
prijs te stellen op behoud van de Rijkspolitie. Ten opzichte 
van deze gemeente wordt echter splitsing overwogen; de 
Minister zegde toe, nader te zullen overwegen, of, zolang deze 
splitsing niet heeft plaatsgehad, handhaving van de status quo 
aanbeveling verdient. 

Een onderzoek naar de mening van de gemeentebesturen 
van de in lijst A opgenomen gemeenten is niet ingesteld. 

Dit werd niet noodzakelijk geacht, omdat — mede om tege-
moet te komen aan de op dit stuk in het Voorlopig Verslag 
gemaakte opmerkingen — algemene richtlijnen zijn gevolgd, 
waarbij het oordeel van bepaalde burgemeesters niet meer in 
het geding komen. Wel is over een en ander het oordeel van 
de Commissarissen der Koningin ingewonnen. 

Een nog niet in de andere schriftelijke stukken genoemd 
argument voor de bepaling, dat — behoudens de bovenge-
noemde uitzonderingen — gemeenten met minder dan 25 000 
zielen Rijkspolitie zullen krijgen, is de instandhouding van een 
korps Rijkspolitie met een behoorlijke sterkte. Verlaagt men 
het getal van 25 000, dan zou, gezien de gestage bevolkings-
toename, in de toekomst het aantal gemeenten met Rijkspolitie 
aanzienlijk moeten teruglopen, waardoor men er niet meer van 
verzekerd kan zijn, dat het korps Rijkspolitie op een dusdanige 
sterkte kan worden gehandhaafd, dat het economisch kan 
werken en voldoende emplooi heeft. Dit klemt te meer, omdat 
dit korps krachtens het wetsontwerp — onder de moeilijkste 
omstandigheden zelfs uitsluitend — voor bijstandsverlening in 
aanmerking komt. Daarnaast moet het korps in staat zijn 
speciale Rijksopdrachten te kunnen vervullen. 

De Minister van Binnenlandse Zaken antwoordde, dat nu 
een objectieve maatstaf in het inwonersaantal op de wens van 
de Kamer is genomen, hier niet van kan worden afgeweken. 
Een korps in een gemeente met een inwonertal beneden de 
10 000 zal immer onder het volstrekte minimum blijven, waar-
door men, gelijk ook de praktijk uitwijst, niet kan voldoen aan 
de te stellen eisen. 

Een dergelijk klein politiekorps kan, aldus verklaarde de 
Minister van Justitie nog, niet over voldoende specialisten be-
schikken om zijn taak naar behoren aan te kunnen. De argu-
menten om in die gemeenten toch de gemeentepolitie te hand-
haven, zijn gevoelsargumenten, waartegenover de hierboven 
vermelde zakelijke argumenten staan. 

Beide bewindslieden waren dan ook niet bereid als over-
gangsmaatregel de hierbedoelde gemeentepolitie in die ge-
meenten te handhaven. Men zou kunnen overwegen in de ge-
meenten, van die groep, waar gebleken is, dat het politiekorps 
in bijzondere omstandigheden zijn taak niet kon vervullen, de 
dienst door de Rijkspolitie te doen verrichten en in de andere 
gemeenten, waarin zulks niet gebleken is, de gemeentepolitie 
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3. Uitgaande van de waarde van eigen politie, zoals ook de 
Memorie van Antwoord dit doet, biedt dan de intercommunale 
samenwerking geen middel om tot doelmatige gemeentelijke 
korpsvorming te komen? Is het niet gewenst, dat de wet daar-
toe althans de mogelijkheid opent? 

te handhaven. Hiermede zou echter een element van willekeur 
en toeval bij de beslissing gaan medespelen, hetgeen de Minis-
ters, gezien het objectieve uitgangspunt, niet aanvaardbaar 
achten. 

Een samenwerking tussen gemeenten in de zin van de Wel 
gemeenschappelijke regelingen van 1 april 1950, Stb. K 120, op 
het gebied van de politie, waardoor tot doelmatige gemeente-
lijke korpsvorming gekomen zou worden, is op blz. 4, rechter-
kolom onderaan van de Memorie van Antwoord verworpen, 
omdat naar de mening van de beide bewindslieden voor een 
regeling van de politie niet gestreefd moet worden naar een 
geheel nieuwe opzet. 

De Minister van Binnenlandse Zaken, nader bovenbedoelde 
bezwaren uitwerkende, merkte op, dat de hierbedoelde inter-
communale samenwerking, zoals ook blijkt uit het adres van 
de Vereniging van Nederlandse Gemeenten aan de Tweede 
Kamer der Staten-Generaal, kan worden onderscheiden in 
samenwerking betreffende de organisatie en het beheer en 
samenwerking op het gebied van het beleid. 

Samenwerking ten aanzien van organisatie en beheer, zoals 
door de Vereniging van Nederlandse Gemeenten onder con-
clusie a bepleit, zou betekenen, dat de kringraad van burge-
meesters ten aanzien van het gemeenschappelijke politiekorps 
in de plaats zou treden van de ambtelijke hiërarchie, die bij de 
Rijkspolitie boven de groep staat. Dit levert geen bijzondere 
moeilijkheden op, wanneer de politie in de onderscheidene, 
van de kring deel uitmakende, gemeenten voldoende is voor de 
verrichting van haar dagelijkse taak. 

Hierbij is dan echter voorbijgegaan aan de eis, dat een goed 
politiekorps de ruimte biedt voor de zo noodzakelijke speciali-
satie, zoals die bij het korps Rijkspolitie bij de districtsconv 
mandanten te vinden is (verkeersgroepen e.d.). Een gemeen-
schappelijk korps, als door de Vereniging van Nederlandse Ge-
meenten bedoeld, kan aan deze eis niet of nauwelijks voldoen. 
De moeilijkheden worden voorts zeer ernstig, zo niet onover-
komelijk, wanneer zich bijzondere omstandigheden voordoen 
en de per gemeente dienstdoende politie het niet meer aan kan. 
De onderscheidene burgemeesters zullen dan ten aanzien van 
de handhaving van de openbare orde en de officier van justitie 
zal dan ten aanzien van het justitiële optreden eisen kunnen 
stellen, waaraan de korpschef, bij gebrek aan personeel, niet 
kan voldoen. 

Hij zou in de positie komen, dat hij zich tegenover de ene 
burgemeester zou moeten beroepen op de instructies van een 
andere. Onvermijdelijk gevolg zou zijn, dat de korpschef en met 
hem het korps aldus huns ondanks een zelfstandigheid zouden 
verkrijgen, welke in lijnrechte strijd zou zijn met de eis, dat de 
politie een dienend, onder het bevoegde gezag gesteld apparaat 
zij en blijve. Bij een groep van de Rijkspolitie, omvattende meer 
dan één gemeente, heeft men in zodanig geval daarentegen de 
leiding van de districtscommandant en zo nodig de invloed van 
de Commissaris der Koningin. 

Denkbaar zou ook zijn, dat de leiding inzake de vervulling 
van de politietaak, voor zover berustend bij de burgemeesters, 
eveneens in de gemeenschappelijke regeling zou worden be-
grepen. De gezagsuitoefening zou dan komen aan het collec-
tief lichaam, de kringraad, zoals die bestaat krachtens de gc-
meenschappelijke regelingen voor de bescherming bevolking. 
Een dergelijk lichaam leent zich wel zeer slecht voor een snelle 
besluitvorming nopens het optreden van de politie bij onver-
wachte gebeurtenissen. De kringraad zou dan ook de dage-
lijkse leiding moeten overlaten aan de voorzitter, die daardoor 
een soort super-burgemeester zou worden; of hij laat, wat ook 
mogelijk is en misschien het waarschijnlijkst, alle leiding voor-
af varen, waardoor de eigen verantwoordelijkheid van de burge-
meester voor de handhaving der openbare orde in zijn ge-
meente — één der grondslagen van het ontwerp —• evenzeer 
in het gedrang komt. Juist in moeilijke omstandigheden blijkt, 
hoezeer deze eigen verantwoordelijkheid van de burgemeester 
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4. De figuur, volgens welke goedkeuring vereist wordt op 
de benoeming van een gemeentelijke functionaris door het 
bevoegd gemeentelijk gezag, is een bestuursrechtelijk novum. 
Is dit precedent gewenst? Met het scheppen van een vernieti-
gingsrecht van een benoemingsbesluit kan toch worden vol-
staan? 

het onmisbare sluitstuk vormt voor de handhaving van de 
openbare orde ter plaatse. Uit een pogen, deze eigen verant-
woordelijkheid van de burgemeester in het verband van een 
samenwerking te plaatsen, kunnen slechts onoplosbare moei-
lijkhcden voortvloeien, tenzij men die verantwoordelijkheid 
zou verplaatsen naar het hogere samenwerkingsorgaan. 

Ten slotte wees de Minister van Binnenlandse Zaken er-
op, dat in de Zaanstreek reeds gepoogd is tot de hierbedoelde 
samenwerking op het terrein van de politie te komen, welke 
poging op een mislukking is uitgelopen. 

De Minister van Justitie voegde hieraan toe, dat, wanneer 
de samenwerking in de wet zou worden opgenomen, hiervan 
het gevolg zou zijn, dat het evenwicht tussen gemeentepolitie 
en Rijkspolitie, welke in het onderhavige wetsontwerp is ge-
vonden, verloren gaat. Steeds meer gemeenten zouden dan 
immers van de in de wet neergelegde mogelijkheid tot samen-
werking gebruik kunnen maken. 

Van de zijde van de commissie werd opgemerkt, dat de be-
zwaren, betreffende de uitrusting van het politiekorps zouden 
kunnen worden ondervangen, wanneer door gemeenten, welke 
gezamenlijk b.v. 40 000 zielen zouden hebben, zou worden 
overgegaan tot samenwerking; immers, dan zou ook speciali-
satie in het korps mogelijk zijn. 

Andere leden meenden, dat, wanneer bij toerbeurt een van 
de burgemeesters voorzitter zou zijn, de figuur van een super-
burgemeester niet zou ontstaan. 

De Minister van Binnenlandse Zaken stelde, dat het aantal 
gevallen, waarin een dergelijke samenwerking tot stand zou 
kunnen worden gebracht, wel bijzonder gering is en dat overi-
gens het evengenoemde bezwaar van de Minister van Justitie 
ook hier geldt. Wat het voorzitterschap bij toerbeurt betreft, 
merkte hij op, dat het toch wel heel bezwaarlijk is een burge-
meester van de kring het beleid over de politie te geven, wan-
neer de korpschef en het apparaat zich niet in diezelfde ge-
meente bevinden. 

Ten slotte achtte hij het onjuist in de wet een mogelijkheid 
te openen tot een experiment, hetwelk, naar het oordeel der 
Regering, niet tot een aanvaardbaar resultaat kan leiden. 

Volgens het Politiebesluit 1945 behoeft de benoeming van 
officieren der gemeentepolitie, voor zover die door de burge-
meester geschiedt, de goedkeuring van de Minister van Bin-
nenlandse Zaken. Deze bepaling werd opgenomen, omdat voor-
al tijdens de bezetting gebleken was, dat met name in de 
minder grote gemeenten weleens inspecteurs werden benoemd 
of uit lagere rangen werden bevorderd, die niet de vereiste 
minimale bekwaamheid en geschiktheid hadden. Deze maat-
regel werd door de gemeentebesturen als een bevoogding ge-
voeld. Een en ander heeft ertoe geleid, dat in het wetsontwerp 
de eis van ministeriële goedkeuring werd beperkt tot de be-
noeming van korpschefs. Deze goedkeuring blijft nodig, om-
dat de korpschef voor een juiste behartiging zowel van de hem 
door de burgemeester opgedragen taak tot handhaving van de 
openbare orde als van zijn zaak als hulpofficier van justitie in 
het algemeen belang moet beschikken over bijzondere eigen-
schappen, waarvan de beoordeling niet uitsluitend aan de bur-
gemeester mag worden overgelaten. Vandaar dan ook, dat in 
het wetsontwerp is bepaald, dat de Minister van Binnenlandse 
Zaken zijn goedkeuring aan de benoeming van een korpschef 
niet verleent dan na verkregen instemming van de Minister 
van Justitie. 

Men zou aan het goedkeuringsrecht kunnen ontkomen door 
in elke gemeente met gemeentepolitie door de Kroon een korps-
chef te laten benoemen, de burgemeester gehoord, zoals thans 
geldt voor de commissarissen van politie. Dit zou echter de 
zeggenschap van de burgemeester onnodig beperken. Bij een 
eigen benoeming berust de keuze bij hem en wordt de goed-
keuring alleen onthouden, indien de uitverkorene bepaaldelijk 



te kort schiet. De Gemeentewet kent geen vernietiging van 
burgemeesterlijke besluiten en het incidenteel creëren van een 
dergelijk recht lijkt bezwaarlijker dan het voorgestelde goed-
keuringsrecht. 

5. Is het niet onjuist de mogelijkheid tot benoeming van 
onbezoldigde ambtenaren van gemeentepolitie uit te sluiten? Wat de mogelijkheid tot benoeming van een onbezoldigd 

ambtenaar van gemeentepolitie betreft, merkte de Minister van 
Justitie op, dat hij bezwaar heeft tegen een dergelijke aanstel-
ling, wanneer deze geschiedt zonder instemming van de justi-
tiële autoriteiten. Een aanstelling door de Commissaris van de 
Koningin zou niet in overeenstemming te brengen zijn met het 
wetsontwerp, omdat dit de burgemeester volledig competent 
acht zelf het personeel voor zijn gemeente te kiezen. Een nieuwe 
wettelijke bepaling, krachtens welke de burgemeester na vooraf-
gaande toestemming vanwege de Minister van Justitie de be-
voegdheid heeft onbezoldigde ambtenaren van gemeentepolitie 
aan te stellen, verklaarden de Ministers wel te willen over-
wegen. De aanstelling moet dan beperkt blijven voor zolang de 
opsporingsbevoegdheid wordt toegestaan. Dit kan in de wet tot 
uitdrukking worden gebracht door de benoeming tot onbezol-
digd ambtenaar van gemeentepolitie te doen strekken voor 
zolang de Minister van Justitie aan deze personen, op voor-
dracht van de burgemeester, een commissie van onbezoldigd op-
sporingsambtenaar verleent; krachtens artikel 141 Wetboek van 
Strafvordering bezitten deze personen voor evenbedoelde tijd 
gelijke opsporingsbevoegdheid als de bezoldigde ambtenaren 
van gemeentepolitie. 

De aanstelling van een onbezoldigd ambtenaar van gemeente-
politie in gemeenten met Rijkspolitie is ongewenst, omdat dan 
twee soorten politie naast elkaar in dezelfde gemeente dienst 
zouden doen en geen vaktechnisch toezicht op de onbezoldigde 
politieambtenaren kan worden uitgeoefend. 

Op de vraag, waarom de Minister van Justitie wel toestem-
ming eist bij de benoeming van een onbezoldigde gemeentelijke 
politieagent, terwijl dit bij een gewoon agent niet het geval is, 
antwoordde deze, dat de eisen van benoembaarheid van een 
gemeentelijke politieagent in vaste dienst zijn neergelegd in 
een regeling, tot stand gekomen op voordracht van de Ministers 
van Binnenlandse Zaken en van Justitie. 

Ten opzichte van onbezoldigde ambtenaren kan men der-
gelijke algemene eisen van benoembaarheid niet geven. Het 
gaat hier om parkwachters, enz., ten aanzien van wie van 
geval tot geval moet worden bezien of zij voldoen aan rede-
lijke eisen, welke voor het bekleden met opsporingsbevoegd-
heden moeten worden gesteld. Aangezien algemene richtlijnen 
op dit stuk niet kunnen worden gegeven, is het aangewezen 
het verlenen van de opsporingsbevoegdheid in handen van één 
orgaan te leggen. 

Bij het Verslag wordt een Nota van Wijzigingen gevoegd, 
waarin artikel I, artikelen 4 en 6, en artikel V handelende over 
artikel 141 van het Wetboek van Strafvordering, overeen-
komstig het voorgaande, zijn aangepast. Daarbij is, door de 
wijziging van artikel V, tevens voorzien, dat de onbezoldigde 
ambtenaren niet met een bepaalde rang bij de Rijkspolitie of 
bij de gemeentepolitie bekleed behoeven te zijn om tot op-
sporing bevoegd te zijn. 

In artikel I, artikel 5, derde lid, wordt in de zesde regel het 
woord „aanschaf" gebruikt. Dit zal bij Nota van Wijzigingen, 
welke bij het Verslag wordt govoegd, worden veranderd in 
aanschaffing. 

6. Verdient het geen aanbeveling, dat de wet bepaalt, dat 
omtrent de voorschriften, bedoeld in de artikelen 6 en 7 van 
het wetsontwerp, de burgemeesters worden gehoord? Het is uiteraard mogelijk over regelingen betreffende de 

rechtspositie van gemeentepolitiepersoneel de burgemeesters te 
horen. Een dergelijke procedure moet echter onvermijdelijk 
tot een verstroeving aanleiding geven in het tot stand komen 
van deze regelen, wanneer althans de burgemeesters zich inder-
daad geroepen zouden voelen diep op de materie in te gaan. 
Waar de totstandkoming van regelen op dit gebied overigens 
reeds zo zwaar door formaliteiten is omgeven, is elke nieuwe 
factor van verstroeving bijzonder onwelkom. De gewoonte be-
staat overigens reeds, dat onderwerpen van deze aard, wan-
neer zij voldoende belangrijk daarvoor zijn, vooraf ter kennis-



neming aan de Vereniging van Nederlandse Gemeenten wor-
den aangeboden, zodat langs die weg de burgemeesters hun 
stem hierover kunnen laten horen. Aan te nemen valt boven-
dien, dat wanneer de burgemeesters worden gehoord, zij in de 
Vereniging van Nederlandse Gemeenten overleg zullen plegen. 

7. Is uit een oogpunt van formeel ambtenarenrecht de 
„verplaatsing" (artikel 8, 4de lid, en artikel 24, 3de lid) wel 
voldoende geregeld? De verplaatsing van ambtenaren van gemeentepolitie, als 

geregeld in de artikelen 8 en 24 van het ontwerp, is — aldus 
verklaarde de Minister van Binnenlandse Zaken — voldoende 
geregeld in zoverre, dat door de verplaatsing geen moeilijkheid 
zal ontstaan ten opzichte van de rechtspositie van de verplaat-
ste ambtenaar. De verplaatsing betekent hier ontslag in het 
oude korps en aanneming in het nieuwe. Hiervoor is dan in-
stemming van de betrokken burgemeester noodzakelijk. 

Inmiddels werd toegegeven, dat hier de voor de benoeming 
van politiepersoneel gebruikelijke competentie wordt doorbro-
ken. Het gestelde doel, verplaatsing tegen de wil van de betrok-
ken ambtenaar, kan ook op andere wijze bereikt worden. De in 
het Voorlopig Verslag geuite bezwaren kunnen worden opge-
heven door een regeling, dat de ambtenaar, na een ministeriële 
beschikking, houdende de verplichting over te gaan naar een 
ander politiekorps, ontslagen wordt in de ene gemeente en 
benoemd wordt in de andere gemeente. De eis van benoeming 
en ontslag zal de procedure niet veel bemoeilijken, daar ook 
in het ontwerp-Politiewet de instemming van de burgemeesters 
vereist is. Bij de Nota van Wijzigingen wordt een nieuwe 
redactie van de artikelen 8 en 24 voorgesteld. 

8. Is het wel wenselijk, dat in de artikelen 20 en 21 militaire 
rangbenamingen voorkomen? In de artikelen 20 en 21 komen geen militaire rangbena-

mingen voor. De benaming officier is geen militaire rangaan-
duiding. De Minister van Justitie verwees naar de benamingen: 
officier van justitie, officier ter koopvaardij enz. Militaire rang-
benamingen komen wel voor als aanspreektitels der officieren. 

9. Behoort in artikel 35 niet tot uitdrukking te worden ge-
bracht, dat in zijn gemeente de burgemeester is: plaatselijk 
hoofd van politie? De Minister van Justitie verklaarde niet akkoord te kunnen 

gaan met deze aanvulling van artikel 35. 
Reeds in de Memorie van Antwoord, blz. 6, 2de kolom, 3de 

alinea, zijn argumenten aangevoerd om deze wijziging niet aan 
te brengen. De Minister voelde hier thans nog minder voor, 
omdat de Vereniging van Nederlandse Gemeenten in haar 
schrijven van 25 oktober 1955 aan deze woorden een interpre-
tatie toekent, welke feitelijk betekent, dat de burgemeester als 
hoofd van de plaatselijke politie de bevoegdheid krijgt, te be-
palen in welke gevallen het justitieel optreden voor de belan-
gen van de openbare orde moet wijken. 

Toevoeging zou thans betekenen een aanvaarding van deze 
interpretatie. Het burgemeesterlijke „non possumus", door deze 
vereniging uitgesproken, lijkt, aldus de Minister, niet onbe-
denkelijk. Een bedreiging daarmede om bepaalde wettelijke 
regeling af te dwingen is in ons democratisch staatsbestel niet 
aanvaardbaar. 

Wat het zakelijke bezwaar betreft, merkte de Minister het 
volgende op. De consequentie van het standpunt van de Ver-
eniging van Nederlandse Gemeenten is, dat het openbaar mini-
slerie wordt uitgesloten van elk toezicht op de opsporing. Doch 
dan moet men zich afvragen, of niet hetzelfde moet gelden 
voor de bijzondere opsporingsdienst, de Rijksverkeersinspectie 
e.d. Dit alles zou een omwenteling betekenen in het huidige 
systeem in het Wetboek van Strafvordering, namelijk dat het 
openbaar ministerie aanwijzingen geeft aan de opsporings-
ambtenaren. Het openbaar ministerie zou in het stelsel van de 
Vereniging van Nederlandse Gemeenten verworden tot een 
orgaan, dat dagvaardingen maakt, terwijl de feitelijke beslis-
sing over wat al dan niet wordt opgespoord in handen komt 
te liggen van de burgemeesters en van andere bestuursorganen. 
Het is duidelijk, dat een dergelijk stelsel grote risico's zou in-
houden voor de criminaliteitsbestrijding. 

Van coördinatie op bepaalde punten, zoals op die van de 
bestrijding van de handel in verdovende middelen, de versprei-
ding van pornografische geschriften, de autodiefstallen, andere 
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10. Is het niet noodzakelijk artikel 154 Wetboek van Straf-
vordering, hetwelk de hulpofficieren van justitie, deel uit-
makende van de plaatselijke korpseenheid, in het verband van 
die eenheid aan de burgemeester-hulpofficier verantwoordelijk 
doet blijven, aan te vullen? 

11. Gaarne zag men het standpunt van de Regering om 
het wapen der Koninklijke Marechaussee buiten de wet te 
houden, verduidelijkt (zie de „Koninklijke Marechaussee" van 
1 oktober 1955). 

12. Is het niet doelmatig om overeenkomstig de bestaande 
toestand in de eerste plaats aan de Koninklijke marechaussee 
de bijstandverlening toe te vertrouwen? 

vormen van internationale misdadigheid zou ook geen sprake 
meer kunnen zijn. Een en ander tenzij men naast de gewone 
opsporingsdiensten gerechtelijke politie in het leven zou roepen, 
doch dan komt men uiteindelijk in een verward stelsel terecht, 
waarbij bovendien toch ook weer allerlei bevoegdheden tussen 
de burgemeester en het openbaar ministerie moeten worden af-
gebakend. 

Van de zijde van de commissie werd opgemerkt, dat zij zich 
van de interpretatie van de Vereniging van Nederlandse Ge-
meenten geheel los wil maken. Niettemin wensten de bewinds-
lieden tot deze invoeging niet over te gaan, omdat een derge-
lijk voorschrift of zinledig moet zijn of, indien wel zinvol, een 
strekking zou hebben, die strijdt met de grondslagen van het 
Nederlandse strafprocesrecht. 

De Minister van Justitie wenste een zodanige aanvulling van 
dit artikel 154 niet. De leiding bij de opsporing van strafboek-
feiten berust bij de officier van justitie. Dat de burgemeester, 
hulpofficier van justitie, buiten het openbaar ministerie om 
aanwijzingen en richtlijnen zou kunnen verstrekken aan de 
andere hulpofficieren, past niet in het stelsel van het Wetboek 
van Strafvordering. De Minister wees voorts op het gestelde 
in artikel 41 van het wetsontwerp, krachtens hetwelk een zeer 
nauw contact tussen de burgemeester en de groeps- en post-
commandant der Rijkspolitie wordt geëist. 

Het wapen der Koninklijke marechaussee wordt — aldus 
de Minister van Justitie — niet in het onderhavige wetsontwerp 
geregeld, omdat haar taak hoofdzakelijk van militaire aard is. 

Het onderhavige wetsontwerp heeft slechts een beperkte 
strekking, nl. het geven van regelen over gemeente- en Rijks-
politie. De considerans, het intutilé en artikel 1 brengen dit 
duidelijk tot uitdrukking. Zou ook een regeling omtrent de 
marechaussee hierin worden opgenomen, dan zou de grondslag 
van het ontwerp geheel gewijzigd moeten worden. Men zou 
dan trouwens ook het beheer en de organisatie en de taak van 
de andere gespecialiseerde organisaties, met bepaalde politie-
taken belast, b.v. de douane, het marinebewakingskorps, de 
fiscale opsporingsdienst, enz. in het onderhavige wetsontwerp 
moeten betrekken. 

Men moet voorts niet uit het oog verliezen, dat na de her-
oprichting op 1 december 1945 van de marechaussee haar taak 
een geheel andere is geworden dan die, welke zij vóór de oorlog 
had. De taak, welke de marechaussee naast haar militaire op 
burgerlijk terrein nog vervult, te weten de grensbewaking, 
de bewaking van het Koninklijk Huis en in bepaalde ge-
vallen het optreden bij heterdaad, eist reeds zoveel van het 
— thans reeds te gering in aantal zijnde — personeel, dat 
er niet aan gedacht kan worden dit wapen meer dan thans 
reeds geschiedt in te schakelen bij de uitoefening in normale 
tijden van de taken van gemeente- en Rijkspolitie. In ab-
normale tijden, wanneer de eisen op het stuk van de bij-
standsverlening het meest dringend zullen zijn, zal de mare-
chaussee veelal geheel door de militaire taken in beslag 
genomen zijn en zou zij dus ook geen taken van gemeente- of 
Rijkspolitie kunnen overnemen. 

Opgemerkt werd, dat het in de bestaande toestand niet de 
gewoonte is de bijstandsverlening in de eerste plaats aan de 
Koninklijke marechaussee toe te vertrouwen. Het wetsontwerp 
sluit echter geenszins uit, dat de Koninklijke marechaussee in 
bijzondere gevallen als meest gerede organisatie in de eerste 
plaats tot het verlenen van bijstand zal worden geroepen. Het 
stelsel van het wetsontwerp is er echter op gericht, eerst het 
korps Rijkspolitie met het verlenen van bijstand te belasten, 
omdat niet vaststaat, dat de Koninklijke marechaussee juist in 
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13. Is het wel gewenst de onderlinge bijstandverlening van 
burgemeesters in gemeenten met gemeentepolitie tot 15 man 
te beperken? 

14. Verdient het geen aanbeveling de burgemeesters de be-
voegdheid te geven onder bepaalde omstandigheden het perso-
neel van de reserve-Rijkspolitie, dat in hun gemeente woont, 
tot bijstandverlening op te roepen? 

15. Geeft het geen organisatorische en praktische moeilijk-
heden, dat de functie van gewestelijk commandant van de 
Rijkspolitie wordt opgeheven? 

moeilijke omstandigheden, wanneer haar bijstand het meest 
wenselijk zou zijn, in verband met haar dan primerende mili-
taire taken ten volle beschikbaar is. 

De organisatie van het korps Rijkspolitie is dan ook op 
deze behoefte afgestemd. 

De onderlinge bijstandverlening van burgemeesters in ge-
meenten met gemeentepolitie is beperkt tot 15 man, omdat 
ergens een grens moet worden vastgesteld, en een onbeperkte 
bevoegdheid van de burgemeester ten deze is niet mogelijk. 
Het getal 15 is genomen, omdat dit praktisch genomen overeen-
komt met het kleinste korps, dat onder de nieuwe regelen zal 
kunnen bestaan. 

Tot voor kort geschiedde de oproeping van reservisten van 
de Rijkspolitie uitsluitend door de algemeen inspecteur. Deze 
regeling was niet soepel en kon leiden tot vertraging van nood-
zakelijke potentieel versterking ter plaatse. De Minister van 
Justitie heeft daarom bepaald, dat bij dreigende calamiteiten 
van plaatselijke aard de burgemeester aan de districtscomman-
dant oproeping van reservisten kan verzoeken. De districts-
commandant kan daartoe zelfstandig overgaan. 

Deze regeling waarborgt een snelle en doeltreffende aanvul-
ling van het plaatselijk politiepersoneel met reservisten in de 
gevallen, dat versterking met beroepspolitie niet nodig, niet 
wenselijk dan wel niet tijdig mogelijk zou zijn. 

De wens om aan de burgemeesters de bevoegdheid te geven 
de reserve-Rijkspolitie op te roepen is reeds uit een oogpunt 
van organisatie niet voor inwilliging vatbaar. De reserve-Rijks-
politie maakt deel uit van het Rijkspolitie-apparaat, dat, wil de 
bijstandsfunctie van dit apparaat tot haar recht komen, in één 
hand moet worden gehouden. 

De opheffing van de functie van gewestelijk commandant 
van de Rijkspolitie vormt een integrerend onderdeel van het 
compromis, waarop het wetsontwerp is gebouwd. Zij vloeit 
voort uit de met name door de Commissarissen der Ko-
ningin gevoelde behoefte de organisatie van het korps Rijks-
politie sterker af te stemmen op en meer te binden aan plaat-
selijke autoriteiten. 

Het organisatiestelsel van: algemeen inspecteur — gewest-
commandanten — districtscommandanten — groepscomman-
danten, zoals dit thans nog bestaat, bergt in zich elementen 
van hiërarchische gebondenheid, welke de aanpassing aan de 
plaatselijke behoeften moeilijk maakt en welke kan leiden tot 
een minder goede verstandhouding tussen burgemeester en 
Rijkspolitie. Uitschakeling van de gewest-commandanten brengt 
de hiërarchische invloeden terug tot de meer technische be-
heerszaken. Voor zover deze van meer dan plaatselijke beteke-
nis zijn, kunnen zij op toereikende wijze worden opgevangen 
door de algemeen inspecteur, aan wie, zoals in het voor-
nemen ligt, op adequate wijze, stafofficieren zullen worden 
toegevoegd. In spoedeisende gevallen kan op lager niveau een 
voorlopige maatregel genomen worden in afwachting van de 
maatregelen van de algemeen inspecteur of diens staf. 

De commissie van voorbereiding is van oordeel, dat met de 
mededeling van het bovenstaande de openbare behandeling van 
het wetsontwerp voldoende is voorbereid. 

Aldus vastgesteld 7 februari 1956. 
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